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طبق اعلام فرابورس، مزایده رســـمی دو باشـــگاه اســـتقلال و پرســـپولیس صبح 
روز گذشـــته در بازار پایه فرابورس آغاز شـــد تا به طور رســـمی ۸۵ درصد از ســـهام 
ســـرخابی ها به خریداران جدید واگذار شـــود. در این مزایده ۸۵ درصد از سهام 
، ملت، تجارت، صادرات، رفاه و اقتصاد نوین  پرســـپولیس به شـــش بانک شهر
واگذار شد. همچنین ۸۵ درصد از سهام باشگاه استقلال هم قرار بود به شرکت 
پتروشیمی خلیج  فارس و چهار شرکت زیرمجموعه آن واگذار شود که این امر هم 
محقق شده تا با معامله بلوک ۸۵ درصدی استقلال و پرسپولیس سرانجام بعد 
از سال ها رویای واگذاری سرخابی ها در راستای خصوصی سازی آنها محقق 
شود. به گفته معاون واگذاری سهام و دارایی های خصوصی سازی، برای باشگاه 
استقلال قیمت هر سهم ۳۰۴۶ ریال با ارزش پایه کل تقریبا ۲ هزار و ۷۹۳ میلیارد 
تومان در نظر گرفته شد. برای باشگاه پرسپولیس نیز قیمت هر سهم ۳۵۸۰ ریال 

با ارزش پایه کل تقریبا ۳۲۰۰ میلیارد تومان سهام ها معامله شد. 

 واگذاری چقدر امیدوار کننده است؟
ایـــن امـــر درحالـــی رخ می دهد که حالا این ســـوال پیش می آیـــد که چقدر این 
رونـــد می توانـــد در فوتبـــال ایران که هر روز با تصمیمات فـــی البداهه و قوانین 
خلق الساعه همراه است، موفق و امیدوار کننده باشد. البته همین قدر که این 
دو باشگاه استقلال و پرسپولیس واگذار شده و کنسرسیوم بانکی و هلدینگ 
خلیج فارس صاحب و مالک برند و امتیاز این دو باشگاه شده اند؛ این موضوع 
خودش دارای ارزش بسیاری است اما از اینجا به بعد برای اینکه بتوانیم این 
یابی کنیم، این  روند را مثبت، رو به رشـــد و دارای فایده برای ســـرخابی ها ارز
موضوع دیگر به نوع مدیریت این دو باشگاه مربوط می شود، یعنی از این پس 
باید چطور این دو باشگاه را مدیریت کرد که کمترین هزینه، همراه با بیشترین 
فایده و استفاده برای آنها باشد. البته یکی از محاسن این واگذاری این است 
کـــه بـــا توجه به اینکه این شـــرکت ها در بورس حضور دارند نباید شـــرکت های 
زیرمجموعه آنها بدهی معوقه داشته باشند و به این ترتیب به نظر می رسد پس 
از سال ها بالاخره مشکل بدهی های سرخابی ها حل خواهد شد. از سوی دیگر 
مالکان جدید ســـرخابی ها به خوبی فضای اقتصادی ورزش و به ویژه فوتبال 
حرفـــه ای را رصـــد کرده و با چشـــم بینا وارد این فضای جدید شـــده اند و دیگر 
فـــردا روزی ایـــن بحث قابل قبول نیســـت که ما از وضعیـــت خراب اقتصادی 
دو باشـــگاه خبر نداشـــتیم و نمی دانســـتیم قرار است چه بلایی سرمان بیاید! 
)موضوعی که به کرات از زبان مدیران عامل دو باشگاه در ادوار مختلف شنیده 
شده است( بنابراین مالکان جدید دو باشگاه پرطرفدار پایتخت با یک بینش 
وارد این فضا شده اند و این امیدواری می رود که برنامه ریزی های آنها به گونه ای 
باشد که منتج به آثار فنی و اقتصادی قابل قبولی برای سرخابی ها شود، تا سال 
آینده در چنین روزهایی درباره شکست این پروسه و واگذاری های جدید به 

مالکان جدید صحبت نشود. 
البته شـــاید در این مســـیر بهتر بود دولت با برنامه ریزی چندســـاله این فرصت 
را به مالکان جدید ســـرخابی ها می داد و آنها را در این مســـیر مکلف می کرد تا 
به گونـــه ای حرکت کنند که شـــرایط برای ورود به بـــورس و واگذاری خرد و کلان 
این ســـهام را طی چندســـال انجام شـــود، نه اینکه یکباره این امر انجام شود که 
خود می تواند تبعات دیگری را به همراه داشته باشد. اما حالا با هر نگرشی که 

در جامعـــه فوتبـــال وجـــود دارد، همه باید از ایـــن اتفاق حمایت کنند تا این کار 
به بهترین شکل ممکن پیش برود. البته در این مدت سازمان خصوصی همه 
تلاش خود را کرده تا این امر در اســـرع وقت انجام شـــود. این درحالی اســـت که 
به نظر می رســـد مدیران این ســـازمان در این مدت اولویت را گم کردند و باعث 
شدند تا واگذاری به یک کلاف سردرگم تبدیل شود. در این بین قطعا اولویت 
 AFCاین بوده که مشکلات حقوقی نهادهای بالادستی بین المللی مثل فیفا و
را حل کنند و هرگز اولویت این نبوده که سهام فروشـــی دو باشـــگاه در دســـتور 
کار قرار بگیرد، بنابراین تصمیم این بار دولت منطقی و منصفانه بوده که باید 
حمایت همه جانبه را به همراه داشته باشد. از این جا باید به گونه ای مدیریت 
کرد که بحران های گذشته تکرار نشود. هرچند فوتبال ما در حوزه حرفه ای بسیار 
گران است و تا زمانی که این امر تداوم داشته باشد مشکلات موجود هم به نوعی 

ادامه خواهند داشت. 
نکته دیگر این اســـت که باید هرچه ســـریع تر نســـبت به سهام 1۰ درصدی که در 
گذشته به بهانه خصوصی سازی حداقلی به هواداران سرخابی ها فروخته شد، 
تعیین تکلیف به عمل بیاید؛ چراکه به نظر می رسد پروسه فعلی بسیار متفاوت تر 
از اقدامی باشد که دوسال پیش به منظور تفکیک مالکیتی با عجله همراه شده 
و سرنوشتی هم به جز اسراف و خرج بی رویه و بالا رفتن هزینه ها با چند برابر شدن 

قرارداد بازیکنان به همراه نداشته است.

 AFC باز هم فشار 
نکته دیگر به الزاماتی مربوط می شود که از جانب نهادهای بین المللی فوتبالی 
به فوتبال ایران وارد آمده و باعث می شود معمولا به مسیری بیفتیم که در فوتبال 
روز دنیا در جریان است. حضور زنان در ورزشگاه ها، برخورداری از حق پخش 
)تـــا حـــدودی( و تفکیـــک مالکیت باشـــگاه ها و شـــفافیت های مالی ازجمله 
گل درشـــت ترین الزاماتی هســـتند که طی سال های اخیر با اصراری که از سوی 

فدراســـیون جهانی فوتبال و کنفدراســـیون آسیا وجود داشت، انجام شد و حالا 
واگذاری های جدید به دلیل الزامات کسب مجوز حرفه ای است تا پس از سال ها 
مالکیت سرخابی ها از هم تفکیک شود. اکنون با اقدام جدید، مشکل حقوقی 
AFC و فیفا برای این دو باشـــگاه حل شـــده و از حالا- اگر اتفاق غیرمترقبه ای 
رخ ندهد- باید حضور سرخابی ها در آسیا را با توجه به وضعیت آنها در جدول 

رده بندی لیگ برتر قطعی بدانیم. 

 رویابافی ممنوع!
با همه این تفاســـیر و اتفاقاتی که رخ داده حالا این پرســـش بســـیار بزرگ مطرح 
می شود که آیا خیلی زود این دو باشگاه در مسیر اقتصادی و فنی در سطح آسیا 
و حتی جهان پیشرفت لازم را کرده و خیلی زود به قله خواهند رسید. آیا با منابع 
مالی و قدرت اقتصادی که کنسرســـیوم بانکی و هلدینگ خلیج فارس دارند، 
باید شاهد حضور ستاره های بزرگ دنیا و امکان ایجاد زیرساخت های در حد 
بین المللی برای اســـتقلال و پرســـپولیس باشیم یا اینکه به طور مثال باید منتظر 
باشیم تا به زودی یکی از این دو تیم حداقل قهرمانی آسیا را به ارمغان بیاورند؟ البته 
که بخشی از این امر به تدابیر فنی و استفاده درست از ظرفیت های فنی مربوط 
می شود اما اینکه شاهد پول پاشی و اسراف و استفاده بی رویه منابع مالی برای 
نیل به این اهداف باشیم به نظر می رسد سرنوشت تیم های متمول خصوصی 
در گذشته خیلی زود برای این دو تیم به تکرار درآمده و به جای رسیدن به قله 

شاهد پسرفت و نزول سطح کیفیتی این دو باشگاه باشیم. 
باز هم تاکید می شـــود اگر برنامه ریزی درســـتی در این مســـیر طی نشود و اگر قرار 
باشد بدون توجه به منابع قانونی درآمدزایی، چشم مدیران این دو باشگاه فقط 
به تزریق مالی از سوی مالکان جدید باشد و دیگر خبری از درآمدزایی از سوی 
اسپانســـرها، حق پخش، تبلیغات محیطی، بلیت فروشـــی و ســـایر درآمدهای 
این شکلی نباشد مطمئنا این پروسه خیلی زود با شکست مواجه خواهد شد. 

 سرنوشت مدیریتی استقلال؟
در این خصوص از باشـــگاه اســـتقلال خبر می رســـد با واگذاری این باشگاه به 
هلدینگ خلیح فارس تقریبا کار مدیریت فعلی تمام شده باشد. البته وزارت 
ورزش و تصمیم گیران امر خیلی زودتر از اینها بر سر عبور از علی خطیر به نتیجه 
لازم رســـیده بودنـــد و ایـــن بحـــث نیز خیلی زودتر از اینها مطرح شـــده بود با این 
حال با آغاز پروسه واگذاری این امر به تاخیر افتاده و حالا نیز با توجه به اینکه 
در روزهای پایانی فصل به ســـر می بریم به نظر می رســـد پروسه تغییر مدیرعامل 

باشگاه استقلال نیز به پایان فصل جاری موکول شود. 
البتـــه در ایـــن بیـــن برخی اعتقاد دارند با توجه به رابطه شـــکرآب بین مدیریت و 
کادرفنی استقلال، رفتن یا ماندن خطیر در مقطع زمانی فعلی خیلی هم نمی تواند 
به روند فنی تیم صدرنشین لیگ لطمه ای را وارد کرده و وضعیت پیرامونی استقلال 
با رفتن خطیر در این برهه از شرایط فعلی بدتر نخواهد شد اما به نظر می رسد 
تصمیم گیری ها بر این اســـاس اســـتوار باشـــد کنار رفتن خطیر که البته شنیده 
می شـــود لابی های گســـترده ای را برای ماندن روی صندلی مدیریتی اســـتقلال 
را با برخی مدیران هلدینگ خلیج فارس از گذشته آغاز کرده، از روی صندلی 
مدیریتی باشگاه به پایان فصل موکول شود.  درخصوص استقلال شنیده می شود 
احمد شـــهریاری که ســـابقه حضور در هیات مدیره این باشگاه را دارد به عنوان 
ریاست هیات مدیره در دوران مدیریتی جدید این باشگاه انتخاب شده تا بعدا 
درباره گزینه های مدیریت استقلال نیز بررسی ها و تصمیم گیری به عمل بیاید. 

 درمورد پرسپولیس یک بانک تصمیم گیرنده نیست
واگذاری سهام باشگاه پرسپولیس برخلاف استقلال نه به یک هلدینگ بلکه 
به یک کنسرسیوم متشکل از چند بانک واگذار شد. به این ترتیب که بانک های 
)۳۰ درصد(، ملت)۲۰ درصد(، تجارت )۲۰ درصد(، صادرات )۵ درصد(،  شهر
رفـــاه)۵ درصـــد( و اقتصـــاد نویـــن )۵درصد( در مالکیت باشـــگاه پرســـپولیس 
سهم خواهند داشت. در این میان بانک شهر چون طلب سنگینی از باشگاه 
( بیشترین سهم را از بین بانک ها برد.  پرسپولیس داشت )حدود سه میلیون دلار
در اولین اقدام کنسرسیوم بانک ها قرار است با نمایندگی این باشگاه جلسه ای 
تشـــکیل داده و سیاســـتگذاری خود برای اداره باشگاه پرسپولیس را مشخص 
کنند. در همین راستا قرار است بانک هایی که بیشترین سهام را دارند یک عضو 
هیات مدیره در باشگاه پرسپولیس داشته باشند. در این میان احتمالا بانک شهر 
دو عضو داشته باشد و بانک هایی که پنج درصد سهام دارند مشترکا یک عضو 
از هیات مدیره این باشگاه را انتخاب کنند. این انتخاب ها در یک پروسه زمانی 
۲۰ روز تا یک ماهه زمان خواهد برد و بعد از آن نیز اعضای جدید هیات مدیره، 

مدیرعامل این باشگاه را انتخاب خواهند کرد. 
در این پروســـه نماینده های بازرســـی این کنسرســـیوم نیز با حضور در باشـــگاه 
پرسپولیس تمامی قراردادهای اعضای باشگاه، اسپانسر ها و موارد مربوطه را نیز 
بررسی خواهند کرد. از آنجا که رضا درویش با مدیرعامل بانک شهر ارتباط خیلی 
خوبی دارد احتمال اینکه یک یا دو عضو هیات مدیره باشگاه که وابسته به این 
بانک خواهند بود از ادامه حضور درویش در پرسپولیس حمایت کند زیاد است و 
چه بسا او خودش یکی از اعضای هیات مدیره به نمایندگی از بانک شهر باشد. 
ناگفته نماند عملکرد درویش توسط هیات مدیره جدید و نمایندگان بازرسی این 
کنسرسیوم نیز به طور دقیق مورد بررسی قرار خواهد گرفت و این مساله در آینده 
او در این باشگاه نقش خواهد داشت. در هر صورت تا زمانی که اعضای جدید 
هیات مدیره از سوی مالکیت جدید این باشگاه مشخص نشده اند نمی توان با 

قاطعیت درمورد آینده مدیریت این باشگاه صحبت کرد. 

با واگذاری استقلال و پرسپولیس در فرابورس مانع اصلی کسب مجوز حرفه ای برداشته شد، حالا باید منتظر تغییرات مدیریتی بود

سلام سرخابی ها به آسیا
محمدرضا حاجی عبدالرزاق

خبرنگار گروه ورزش

نیلوفر مژدهی
خبرنگار

آلومینیوم در نیم فصل اول نتایج خوبی کسب کرد و با ۲۲ امتیاز در مکان هشتم 
قرار گرفت. نیم فصل دوم اما برای شاگردان حسینی چندان خوب پیش نمی رود 
و شـــرایط آنقدرها که نیم فصل اول خوب بود خوشـــایند نیست. تیم آلومینیوم به 
رده دهـــم جـــدول ســـقوط کرده اســـت، در حالی که طی فصل جـــاری در جدول 
رده بندی رتبه تک رقمی داشت و حتی به بالای جدول رسیده بود اما رفته رفته 

به پایین جدول نزدیک تر می شود. 

 عدم یارگیری بهانه بود
طبیعی است که در نیم فصل دوم بازیکنان تحت شرایط لیگ فرسایشی ایران با 
مصدومیت روبه رو می شوند. از این رو اغلب مربیان در نقل و انتقالات زمستانی 
در برخی خطوط چند بازیکن جذب می کنند. آلومینیوم اما از این قاعده مستثنا 
بود. مدیرعامل این باشگاه در آن زمان مدعی شد که مجتبی حسینی، سرمربی 
تیم آلومینیوم برای نیم فصل لیستی به این باشگاه نداده است و به همین دلیل 
آنها از جذب بازیکن جدید انصراف دادند، در حالی که پنجره بسته تیم آلومینیوم 
اصلی ترین دلیلی بود که آنها نتوانستند در نقل و انتقالات زمستانی شرکت کنند. 
در نیم فصل دوم برخی از بازیکنان آلومینیوم مصدوم شدند و غیبت مهره های 
کلیدی ضربه سختی به این تیم وارد کرد. از طرفی چون در نقل و انتقالات شرکت 
نکرده بودند نتوانستند جای خالی مصدومان را پر کرده و در نتیجه نتایج مورد 

نظر را کسب نکردند. 
روح الله اصغری، مدیر تیم آلومینیوم در گفت وگو با »فرهیختگان« در مورد شرایط 
تیم آلومینیوم و پنجره بســـته نقل و انتقالاتی این باشـــگاه گفت: »تیم ما اغلب 
برخـــلاف جریـــان بازی گل می خورد. از ابتدای فصل به دلیل بســـته بودن پنجره 

نقل و انتقالات با ۲۰ بازیکن بازی کردیم. درست است که ما آن زمان اعلام کردیم 
مجتبی حسینی لیستی به ما نداده اما در واقع آن زمان بازیکن مصدومی نداشتیم 
تا به بازیکن جدید احتیاج پیدا کنیم و ترجیح دادیم با همان نفرات ادامه دهیم. 
با شروع مسابقات اما بر تعداد مصدومان اضافه و در نتیجه تیم تضعیف شد. 
اسماعیل شریفات، جهان کهن، مرتضی تبریزی و نوروزی فر را از دست دادیم و تیم 
واقعا تضعیف شد. اما اجازه نمی دهیم این شرایط برای فصل بعد نیز تکرار شود. 
با یوئل توافق کردیم که پولش را در ۳ تا ۴ قسط پرداخت کنیم. دیروز نیز بخشی 
از مبلغ بدهی این بازیکن پرداخت شد. دیگر به جز این بازیکن هیچ شاکی ای 

نداریم و با همه نفراتی که از ما طلب داشتند تسویه کردیم.«

 ناگهان افول
تیم آلومینیوم در فصل دوم از ۹ هفته ای که پشت سر گذاشت فقط ۸ امتیاز به 
دست آورده است. دو برد مقابل پرسپولیس و نساجی و دو مساوی مقابل هوادار 
و تراکتور تنها دستاوردهای نیم فصل دوم تیم مجتبی حسینی بود. در حالی که 
شاگردان این مربی در نیم فصل اول مقابل همین رقبا ۴ برد و یک مساوی کسب 
کرده بودند. آنها در حالی در نیم فصل دوم مقابل استقلال خوزستان، شمس آذر 
قزوین، استقلال، آلومینیوم اراک و مس شکست خوردند که در نیم فصل اول فقط 
به پرسپولیس مس، تراکتور و استقلال باخته بودند. در واقع شکست های آنها در 
نیم فصل اول مقابل رقبای بالای جدولی بوده است. نیم فصل دوم اما برای آلومینیوم 
خوب پیش نرفت. آنها هر چند در بازی اول از نیم فصل دوم مقابل پرسپولیس 
به پیروزی یک بر صفر رسیدند اما در ادامه چهار هفته متوالی را با ناکامی پشت 
سر گذاشتند. به نظر می رسید نساجی بحران زده بتواند آلومینیوم را از رکود خارج 
کند. همین اتفاق هم افتاد و آنها در خانه شاگردان الهامی را از پیش رو برداشتند 
اما باز هم  روند ناکامی ادامه پیدا کرد تا در نهایت تیم آلومینیوم به رده دهم سقوط 

کرده و جایگاهش را دو رقمی کرد. 
مدیر تیم آلومینیوم ادامه داد: »بدشانسی نیز روی عملکرد تیم ما تاثیر گذاشت. 

ما حتی در بازی هایی که باختیم هم بد بازی نکردیم اما همه چیز به نفع ما پیش 
نرفت تا در نهایت باخت را تجربه کنیم. دوست داشتیم نتایج بهتری بگیریم و 
هنوز شـــش هفته باقی مانده اســـت. از این رو دســـت به دست هم داده از هیات 

مدیره تا بازیکنان برای موفقیت تیم تلاش می کنیم.«

 تیر خلاص
آخرین تقابل ناامید کننده تیم آلومینیوم شکست دقیقه آخری مقابل تیم ذوب آهن 
بود. در حالی که به نظر می رسید بازی با تساوی بدون گل پایان می یابد  ناگهان 
موتور ذوب آهن روشن شد و دو گل دقیقه ۹۲ و ۹۸ این تیم تیر خلاص را بر پیکره 
آلومینیومی ها پرتاب کرد. دیگر به نظر می رسید این آلومینیوم همان تیمی نیست که 
در نیم فصل اول عملکرد خوبی داشت و نتایج قابل توجهی کسب کرده بود. از این 
رو مدیران این باشگاه که تا پیش از این از برنامه دو سه ساله خود با مجتبی حسینی 

صحبت می کردند روزه سکوت گرفته و ترجیح دادند به این موضوع نپردازند. 
آنها که به خاطر نتایج نیم فصل اول تصور می کردند مربی کار بلدی را به خدمت 
گرفته اند و می توانند چند فصلی روی او حســـاب کنند حالا دچار تردید شـــده 
بودند. البته نباید همه این ناکامی ها را به گردن سرمربی انداخت، چرا که تعلل 
بازیکنان داخل زمین و اشتباهات فردی یکی از دلایل شکست تیم آلومینیوم 
در رقابت های اخیر است. از طرفی غیبت چند بازیکن اصلی این تیم به دلیل 
مصدومیت می تواند از دیگر موارد سقوط این تیم به رده دهم جدول باشد و البته 

پنجره بسته آلومینیوم بیشترین ضربه را به آنها زد. 
اصغری با اشاره به اینکه همچنان از حسینی با وجود نتایج ضعیف چند هفته 
اخیر حمایت می کنند، تاکید کرد: »قاطعانه می گویم باشگاه و هیات مدیره تمام قد 
از مجتبی حسینی حمایت می کند و هیچ صحبتی در مورد اینکه با او به همکاری 
ادامه ندهیم نشده است. از طرفی برای سال بعد نیز با این مربی قرارداد داریم و به 
قراردادمان پایبندیم. همین حالا هم فاصله چندانی بین ما و تیم های بالای سرمان 
وجود ندارد، از این رو زود است که در مورد جایگاه تیم آلومینیوم قضاوت کنیم.«

سقوط ناگهانی نماینده اراک به رده دهم

آلومینیوم با حسینی ادامه می دهد

با حذف ژاپن، شاگردان شمسایی به قهرمانی امیدوارتر شدند

ملی پوشان فوتسال حریف قرقیزستان در یک چهارم نهایی
تیم ملی فوتبال در آخرین دیدار خود در مرحله گروهی رقابت های جام ملت های آسیا برابر کویت به برتری ۴ بر صفر رسید تا با ۹ امتیاز راهی مرحله 
بعد این تورنمنت شود. شاگردان شمسایی که با برتری برابر بحرین صعود خود را قطعی کرده بودند در این دیدار توانستند بازی بهتری ارائه و کویت را 
شکست دهند. این درحالی بود که پیش از این دیدار ژاپن، مدعی جدی قهرمانی در این مسابقات با یک تساوی ناباورانه برابر تاجیکستان از دور 
مسابقات حذف شد تا ملی پوشان فوتسال امید بیشتری به قهرمانی در این تورنمنت داشته باشند. ایران فردا در یک چهارم نهایی این مسابقات به مصاف 
قرقیزستان خواهد رفت. در دیگر دیدار این گروه افغانستان با مجید مرتضایی سرمربی ایرانی خود ۳ بر ۲ بحرین را شکست داد و راهی مرحله بعد شد. 

حنانوف استارت زد اما برای بازی با سپاهان

پرسپولیس با 3 غایب در  اراک
ی از تمرینات،  ی تیم ملی تاجیکستان و عربستان در فیفا دی اخیر مصدوم شده بود بعد از چند هفته دور وحدت حنانوف که در جریان باز
روز گذشـــته توانســـت مجوز شـــرکت در تمرینات گروهی سرخپوشـــان را بگیرد. البته او به طور نصف ونیمه استارت زد و به توصیه کادر پزشکی 
ی با سپاهان، وحدت درتلاش  در تمرینات پر فشـــار شـــرکت نداشـــت. با توجه به محرومیت دانیال اســـماعیلی فر از همراهی پرسپولیس در باز
ی آنها در  ی آماده کند. امید عالیشاه و علیرضا بیرانوند هم دیگر مصدومان پرسپولیس هستند که هر دو است خود را برای حضور در این باز
ی با سپاهان در روز 1۲ اردیبهشت می رسد اما عالیشاه شانس کمی دارد.  ی روز پنجشنبه با آلومینیوم غیبت خواهند داشت. بیرو به باز باز


